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TOMÁŠ ČÍSLO
VYDÁNÍ 04

Na své kněžské 
působení v Dobříši 

vzpomíná 
Stanisław Góra

Čím naše 
farníky oslovují 

poutě do  
Medžugorje 

Pozvánka na den 
nemocných a akce 

pro mladé

„24h pro Pána“

Výtěžek Tříkrálové 
sbírky
Zpráva 

z ekumenické 
bohoslužby

ROZHOVOR SPOLEČENSTVÍ UDÁLOSTI Z FARNOSTI

Medžugorje, malá vesnička 
v Bosně a Hercegovině, je svaté 
místo, půvabné svými paradoxy. 
Není tam nic a je tam všechno. 
Není tam krásná příroda, cenné 
historické památky, zázemí 
lákavé pro trávení volného času. 
Přĳíždí tam však ročně miliony 
lidí z celého světa, tisíce kněží 
a biskupů. I přes neuvěřitelnou 
kakofonii jazyků vnímám jednotu 
v uctívání Boha. Pocit, jaký máte 
v pulsujících mezinárodních 
centrech. Proč tam ti lidé jedou? 
Protože tam zažĳí něco 
jedinečného, silného, co jinde 
ne. Níže přinášíme naše osobní 
svědectví, vlastně to nejvíc, co 
si navzájem můžeme předat.
Fakta o Medžugorje najdete 
nejlépe na stránce českého 
Infocentra Mir, WWW.MEDJUGORJE.CZ,  

či na originální stránce farnosti 
Medžugorje WWW.MEDJUGORJE.HR.

Medžu je pro mě místo, které mi 
přineslo pocit klidu a pokoje. 
Setkala jsem se tam, se 
spoustou  milých lidí,  kteří mě 
inspirovali v mé duchovní 
obnově. Všem bych toto přála 
zažít. Nechme se pozvat Pannou 
Marií. ❤

   Jarka Hodná

Kdo chce pocítit kouzlo 
Medžugorje, musí tam jet 
osobně... Když jsem totiž 
o Medžu někomu povídala, měla 
jsem často pocit, že ten zážitek 
nejde předat.
        Veronika Čermáková

Milí farníci!

Není žádným tajemstvím, 
že rád jezdím do 

Medžugorje. Není to z touhy 
po „mimořádnostech“, ale 
po něčem „velmi prostém“: 
na tomto místě zažívám, 
že jsem doma. A není to 

pouze zkušenost moje, ale 
i mnoha dalších. Přitom je 
zvláštní to, že pro většinu 

poutníků je toto místo 
cizinou, kde je mnoho 

návštěvníků z mnoha zemí 
světa. Stejně tak 

i bohoslužby nebo hlavní 
poutní místa (Podbrdo 
a Križevac) jsou často 

přeplněná různými 
jazykovými skupinami. 

Na první pohled je to tedy 
Babylon různých jazyků. Ale 
ve skutečnosti se tu prožívá 

velká sounáležitost 
a blízkost: z perliček, které 
mě napadají, mohu zmínit, 

jak bývá krásná lidská 
atmosféra v „naší“ skupině 

poutníků. Nebo jak mě 
několikrát zastavili na ulici 
neznámí cizinci s prosbou 

o požehnání. A do třetice, jak 
jsem se modlil růženec 

s italsko-čínskou skupinou 
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Poutě do Medžugorje
Úvodní slovo

Milí přátelé z naší farnosti! Od května 2023, kdy se skupinka 
20 lidí z naší farnosti připojila k pouti organizované P. Górou, 
jsou v naší farnosti slyšet časté zmínky o tomto místě. 
Nejenom že o ní mluvíme, ještě se tam mnozí opakovaně 
vracíme! V květnu 2024 byla vypravena farní pouť z Dobříše 
a ve dnech 8.-13. května tohoto roku proběhne další. 
Rozhodli jsme se proto vám napsat, čím pro nás Medžugorje 
vlastně je. 

POKRAČOVÁNÍ NA STR. 2 POKRAČOVÁNÍ NA STR. 2

PŘIPRAVILA MARKÉTA ŠPANĚLOVÁ

P. ANGELO SCARANO
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Medžugorje je pro mě klidným, 
bezpečným místem, na které se 
budu vždy ráda vracet. Když 
jsem tam minulý rok jela, vůbec 
jsem nevěděla do čeho jedu, jak 
to bude vypadat, jak se tráví dny 
a co to se mnou udělá.
Když jsem se po týdnu plného 
klidu, stráveného s Bohem 
a P. Marií vrátila domů, okamžitě 
jsem chtěla jet zpátky a zažít to 
znovu. V Medžugorje byly 
najednou všechny mé starosti 
ohledně školy a práce pryč, a já 
se soustředila jen na sebe a svůj 
vztah s Bohem.
     Markéta Kopecká (za mládež)

Když se naskytla příležitost jet 
do Medžugorje, tak jsem váhal, 
nicméně vnitřně jsem cítil, že 
bych měl jet a dnes můžu říct, že 
jsem za to rád. V Medžugorje se 
určitě prohloubil můj vztah a úcta 
k Panně Marii a jsem 
přesvědčen, že to byla přímo 
ona, kdo mi dal do srdce touhu 
se na toto požehnané místo 
vydat. Jsem přesvědčen, že 
v Medžugorje se mění vztah 
k Panně Marii, i k její úloze 
v dějinách spásy a skrze ni 
i vztah k jejímu svatému synu. 
Od doby, co jsem tam byl, se mě 
velmi dotýká slovo Písma, kdy 
Ježíš říká apoštolu Janovi: „Hle, 

tvá matka!“ (JAN 19,27)
Nyní jsem více než kdy dřív 
přesvědčen, že toto slovo platí 
i pro nás. Dá se tedy říct, že jsem 
v Medžugorje prozřel a uvědomil 
si, jak velký dar nám Pán Ježíš 
dal, když nám dal svou maminku. 
Mám rád svou pozemskou 
maminku, ale je úžasné 
si uvědomit, že v nebi mám 
dokonalou maminku, která mě 

miluje dokonalou láskou. Pokud 
tedy někdo váhá, jestli jet a nebo 
ne, tak mu ze srdce doporučuji, 
aby se na tuto cestu vydal a jsem 
přesvědčen, že bude-li mít 
otevřené srdce, tak nebude 
litovat.   Michal Dub

Medžugorje je pro mě místo 
vybrané Bohem, duchovní 
centrum naší doby. Miluju 
cestování, kontakt s cizinci, 
jazyky - to vše tam je! Jak 
profánně, tak duchovně - silně 
tam zažívám církev. Fascinuje 
mě, že tam jezdí stejně mužů 
i žen, že je to místo vyhledávané 
harleyáři :) Krásný je večerní 
program, řekla bych “nebe je 
otevřené a spojuje se se zemí”, 
člověk tam je a čerpá. Přes den 
se v Medžu dějí nečekaná 
setkání s lidmi, rozjezd nových 
aktivit, inspirace. Vše jde snadno, 
jako by to bylo katalyzováno. 
Atmosféra nadpřirozeného 
pokoje a radosti. Obrácení, touha 
po zpovědi! Proč to nejde 
doma?... Nevím. P. Marii jsem 
tu našla hodně konkrétně jako 
ženu. Tu, která je se mnou, 
rozumí všemu, co prožívám 
a účinně pomáhá. To mimořádné 
je, že spojení mezi mnou a Jí 
tam začalo a dále trvá.
            Markéta Španělová

Medžugorje je promodlené 
místo, které zve všechny lidi 
k zastavení, ztišení, modlitbě. 
Dýchne zde na vás pokoj, klid 
a požehnání. To vše, co jsem 
tam mohla zakusit, změnilo můj 
pohled na víru. Pochopila jsem, 
že samo od sebe se nic nestane 
a že Ježíš po mně chce, abych 
udělala ten krok k němu, protože 
On na mě neustále čeká, ať jsem 

v jakékoli životní situaci.
Pochopila jsem, že není třeba 
ve světě všechno „urvat“, není 
třeba se hnát za konzumem 
a penězi. Spíš je třeba si 
uvědomit, k čemu směřujeme: 
k Bohu a k věčnému životu. 
A k tomu nám pomůže ztišení, 
modlitba, pokoj v srdci a 
pochopení, že bez Ježíše 
a Ducha Svatého to nelze 
zakusit. V Medžugorje jsem nově 
zažila důležitost modlitby, svátosti 
smíření, eucharistie, adorace. 
Postrčilo mě to k jednoduchosti 
ve víře. Nemá cenu hledat 
nějaké učené knihy a řečníky, 
poznala jsem, že Bible mi stačí. 
Jde opravdu o to žít v 
jednoduchosti: v modlitbě a víře. 
To vše ve společenství s Pannou 
Marii, která k tomu všemu 
dopomáhá svou přímluvou 
u Boha.
Pokud máte obavy navštívit toto 
místo, tak vám chci vzkázat: 
nebojte se! Když k tomu budete 
přistupovat s otevřeností srdce, 
může vám to přinést velké světlo!
                    Karolína Svobodová

(střídavě v těchto dvou 
jazycích… v čínštině jsem 

se příliš nezapojoval, protože 
ovládám jen začátek 

„Zdrávas Maria“, („Wanfu 
Maliya“). Dodnes si vybavuji, 

že tento růženec byl jiný, 
protože do něho vstupovaly 

i spletité osudy mnoha 
miliard Číňanů.

Proč o tom mluvím? Protože 
právě prožíváme týden 

modliteb za jednotu 
křesťanů: víme, jak je těžké 
dosáhnout jednoty, přiblížit 

se jen trochu jeden 
k druhému (nebo k druhé 

skupině). A v Medžugorje je 
vidět, že když se přibližujeme 

k Bohu, dosahujeme větší 
jednoty i ve společenství 

církve, přes veškeré 
jazykové a kulturní rozdíly. 

To je koneckonců 
pochopitelné a dosvědčené 

„mnohokrát a mnoha 
způsoby“: kde je Bůh, tam 

je i jednota.

DOKONČENÍ ZE STR. 1
DOKONČENÍ ZE STR. 1
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Tříkrálová sbírka
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Jaké jsou Tvoje nejsilnější 
vzpomínky na dobříšskou farnost 
a co Tě tu nejvíce těšilo?
Dobříš byla mojí druhou farností, 
nastoupil jsem zde na Květnou 
neděli roku 1998. To, co mě 
zasáhlo nejsilněji, bylo přĳetí, 
kterého se mi dostalo. Přicházel 
jsem s obavami, s nejistotou, 
že budu srovnáván se svým 
předchůdcem. Zakusil jsem ale 
úžasný pocit rodiny, do které mě 
přĳali jak mladí, tak i starší farníci, 
lidé z Dobříše i z okolních vesnic. 
A nejen farníci, dokonce i lidé 
nekostelní, a to ještě v době před 
stavbou farního centra. Krásné 
vztahy jsme navázali 
i s evangelickou komunitou. 
Na Dobříši jsem si vytvořil hluboké 
a pevné vztahy, které přetrvaly 
do současnosti. Stále cítím ten 
pocit vzájemné úcty a radosti 
z toho, že se můžeme navzájem 
obohacovat. K této zkušenosti 
vzájemné pospolitosti se vždy 
znovu vracím a čerpám z ní.

Kudy vedly Tvé další cesty 
a kde tě můžeme potkat nyní?
Roku 2008 jsem odešel 
do Vršovic, kde jsem působil 9 let. 

Tradice Tříkrálové sbírky se již  stala součástí 
nástupu nového roku a tak většinou nikoho 
nepřekvapí, že Tři králové chodí městem nebo 
vesnicemi s koledou a kasičkou Charity a prosí 
o příspěvek nejen 6. ledna. Do Dobříše a okolních 
vesnic bylo vysláno  celkem 21 skupinek koledníků.
Díky štědrosti našich spoluobčanů se celkem 
vybralo 118 657 Kč. Ve Staré Huti do dvou kasiček 
vykoledovali 14 058 Kč, v Budínku 11 325 Kč 
a ve Svatém Poli 7 496 Kč, v Rosovicích do dvou 
kasiček  6 231 Kč, ve Dlouhé Lhotě 12 710 Kč, 
v Obořišti 9 917 Kč, na Voznici do čtyřech kasiček 
vybrali 19 631 Kč a v Dobříši do osmi celkem 
37 289 Kč. Děkuji moc všem koledníkům 
za odvahu a statečnost koledovat i v nepříznivém 
počasí a všem dobrým dárcům za jejich štědrost. 
DEO GRATIAS.

PANE, JESTLI CHCEŠ, MŮŽEŠ MĚ UZDRAVIT...
Naše farnost ve spolupráci s Farní charitou již řadu 
let  pořádá v únoru, vždy kolem svátku Panny Marie 
Lurdské, „Den nemocných“, ale také bychom ho 
mohli nazvat: “Ježíš uzdravuje i dnes.“ Je to 
příležitost při mši svaté k získání nejen svátosti 
nemocných, ale také prožít společnou modlitbu 
za uzdravení pro každého, kdo je nemocný a má 
pocit svého omezení jak na těle tak na duchu.
Většinou se sejdou senioři a je i příležitost  k svátosti 
smíření. Ale opravdu nejde jen o seniory. Problémy  
tělesné i duševní jdou napříč generacemi, někdy při 
takových potížích  jde  ztěžka i osobní modlitba, a tak  
pomoc může přinést právě modlitba našich bližních.
Ráda bych pozvala všechny, kdo tuto “pomoc“ 
potřebují, aby přišli letos na setkání 15. února 
do Pastoračního centra na společnou mši svatou 
a společnou modlitbu s důvěrou, že Ježíš uzdravuje 
i dnes.

V této době jsem se stal také 
prezidentem Charity a na pozvání 
arcibiskupa Duky jsem byl roku 
2015 jmenován biskupským 
vikářem pro Charitu. Díky tomu 
jsem získal mnoho cenných 
zkušeností a jsem za to velmi 
vděčný, přestože jsem stále 
vnímal, že mám obdarování spíše 
v jiné oblasti – především 
pro službu ve farnosti a v přímém 
kontaktu s lidmi. Nakonec jsem 
sám požádal o změnu a roku 
2018 jsem nastoupil do farnosti 
Čakovice, Letňany a Vinoř, kde 
jsem působil čtyři roky. V roce 
2022 jsem byl požádán 
arcibiskupem Graubnerem, abych 
šel do farnosti Praha – Lhotka, 
jedné z největších farností 
v pražské arcidiecézi, kde by se 
v nejbližší době mělo začít 
s rekonstrukcí kostela a stavbou 
Centra Lhotka. V současné době 
totiž farnost nemá dostatečné 
prostory pro svoje aktivity, ani 
potřebné zázemí fary pro kněze. 
Mojí radostí je také služba 
koordinátora pro práci 
s neslyšícími, s patřičnou hrdostí 
říkám, že jsem jediným farářem 
farnosti pro neslyšící na světě.

Co bys nám popřál nebo co 
chceš farníkům na Dobříš 
vzkázat?
Každá doba má svoje výzvy 
a problémy, ale také svoje radosti 
a naděje! Přeji všem, kteří patří 
do farní rodiny na Dobříši, ale 
i ve Svatém Poli, v Rosovicích 
a v Dlouhé Lhotě, aby tak jako 
doposud dokázali nadále 
s velkým entuziasmem, vřele 
a velkoryse spolupracovat s lidmi 
kostelními i nekostelními 
na posvěcování a proměně 
prostředí, ve kterém žĳí. Radujte 
se Boží láskou navzdory všem 
protivenstvím a bolestem - to 
jsme společně přĳali jako své 
poslání. Řečeno slovy apoštola 
Pavla: "A tak, bratří moji, radujte 
se v Pánu. Psáti vám stále totéž 
mně není zatěžko a vám to bude 
oporou." Vždyť "Pán je blízko". 
(Filipským 3,1 a 4,5)

JAK PÍŠE I APOŠTOL PAVEL: "RADUJTE SE V PÁNU

VŽDYCKY, ZNOVU ŘÍKÁM, RADUJTE SE!" - FP 4,4

P. MGR. STANISŁAW GÓRA V DOBŘÍŠI PŮSOBIL V LETECH 1998-2008
PŘIPRAVILA JITKA URBANOVÁ

PŘIPRAVILA JANA SVOBODOVÁ

JANA SVOBODOVÁ
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Pozdrav od Stanisława

Pozvánka na den nemocných



Seminář vnitřní modlitby PC Út 4. 2. a 18. 2. od 19.00
Dětský sbor PC St 5. 2., 12. 2., 26. 2. v 17.45
Chvály, adorace, Písmo PC Út 11. 2. a 25. 2. od 18.30
Mše pro mládež Kostel Dobříš Pá 14. 2. od 19.30
Den nemocných PC So 15. 2. od 8.30
Kruhové tance PC So 15. 2. od 17.00
Dětská mše Kostel Dobříš Ne 16. 2. od 9.00
Ministrantská akademie Kostel Dobříš Ne 16. 2. od 15.00
Jeruzalém méně známý – V. Hron PC St 19. 2. od 19.00
Akademie 3. věku PC Pá 21. 2. od 9.00
Islandskou krajinou - I. Mosler: vernisáž, agapé PC Ne 23. 2. od 10.15
Medžugorský modlitební večer Kostel Dobříš Čt 27. 1. od 17.15
Spolčo PC Pá 28. 2. od 19.00
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ČASOPIS TOMÁŠ VYDÁVÁ FARNOST DOBŘÍŠ. NÁKLAD 120 VÝTISKŮ.
ČASOPIS JE ZDARMA, FINANČNÍ PŘÍSPĚVKY JE MOŽNÉ POSÍLAT NA ÚČET FARNOSTI. 
REDAKČNÍ RADA: ADAM BÖHM, KATKA SVOBODOVÁ, VERONIKA TETUOVÁ, JITKA URBANOVÁ
JAZYKOVÁ KOREKTURA: HANKA RENDLOVÁ
MÁTE PODNĚT K OBSAHU NEBO REAKCI NA VYDANÝ ČLÁNEK? CHCETE SAMI PŘISPĚT ČLÁNKEM? NAPIŠTE NA REDAKCE@FARNOSTDOBRIS.CZ
ČASOPIS TOMÁŠ JE DOSTUPNÝ I NA FARNÍM WEBU HTTPS://WWW.FARNOSTDOBRIS.CZ/CASOPIS-TOMAS/ 

PŘIPRAVIL ADAM BÖHM

VERONIKA TETUOVÁ

Kalendář akcí nám připomněl, 
že program akcí je nabitý. Vedle 
pravidelného programu nás čekají 
přednášky duchovní 
i cestovatelské, vernisáže, bude 
pokračovat program pro školy, 
během postní doby se budou 
znovu konat tiché meditace v 
kostele, farnost se bude 
prezentovat během Noci kostelů 
a na Májových slavnostech. 
Důležité události nás čekají 
v červnu, bude se konat farní den, 
první svaté přĳímání a dne 21.6. 
proběhne kněžské svěcení Jendy 
Hály.
V části o pastoraci jsme nejdřív 
mluvili o akcích pro mládež. 
Dobříšské spolčo ožilo, pořádají 
se pro ně vlastní mše se sdílením, 
chystá se výjezdní akce spolča na 
začátku července, členové spolča 
míří na křesťanské letní tábory. 
Pro členy spolča a starší mládež 
chystá Jenda Hála program 
na Velikonoce. Vedle toho také 
pokračuje ministrantská 
akademie.

Akce pro mladé podporuje i širší 
církev. Na úrovni arcidiecéze se 
pořádají setkání mládeže a v létě 
se bude konat velké setkání 
v Římě. VÍCE INFORMACÍ NA WEBU HTTPS://
WWW.SVETOVEDNYMLADEZE.CZ

Angelo navrhl, abychom se 
připojili k výzvě papeže Františka 
“24 hodin pro Pána”. Jde 
o přípravu na Velikonoce, bude 
se konat před čtvrtou nedělí 
postní a více informací bude 
uvedeno v ohláškách nebo 
na webu.
Zazněl také komentář k faktu, 
že areál na Svaté Hoře opouštějí 
redemptoristé. Je to událost, 
která vyvolala velké reakce 
včetně petic, proto je důležité 
připomenout, že šlo o rozhodnutí 
ze strany vedení řádu, nikoliv 
arcidiecéze.

Z okolních obcí jsme se věnovali 
připravované změně v Dlouhé 
Lhotě, kde se chystá předání 
kostela do majetku obce. Důvody 

jsou jednak pragmatické - obec 
má více prostředků na péči 
o objekt kostela - ale také jde 
o reakci na vývoj v rámci církve, 
kdy je méně kněží a, zejména 
v menších obcích, také méně 
návštěvníků bohoslužeb. Více 
informací k tomuto tématu 
přineseme v některém příštím 
čísle tohoto časopisu.
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Poznámky z jednání

Akce v únoru

V pátek 24. ledna se v PCsvT 
sešly 3 církve k oslavě 
křesťanské ekumeny: naše 
farnost, Českobratrská církev 
evangelická a nově i Církev 
bratrská. 45 lidí se společně 
modlilo a zpívalo za přispění 
Nadi Krkoškové ve velkém 
sále a poté na všechny 
čekalo bohaté pohoštění 
a dobré víno v sále malém. 
Atmosféra byla tak srdečná 
a sdílná, že poslední účastníci 
odcházeli až před půlnocí. 
Pokud jste letos nemohli 
dorazit, nezoufejte. Další 
možností k setkání s bratry 
evangelíky bude kurz výroby 
biblických postaviček v jejich 
prostorách 21. - 22. února, 
na který jsme srdečně zváni.


